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بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
قرار بود رسانه ملی نمایانگر یک 
تغییر عمده در ساختار اجتماعی 
ایران باشد و روی همین حساب 
نمی توانست از بعضی ابزارهای 
ایجاد س��رگرمی مثل رقص و 
آواز و امثال آن اس��تفاده کند. از آن سو نمی شد تلویزیون 
فقط به تعلیم و تربیت بپردازد و نگاهی به سرگرمی مردم 
نداشته باشد. هیچ الگویی هم از قبل وجود نداشت که در 
یک »جمهوری اسلامی« رسانه باید چطور هم به محتوای 
مدنظرش بپردازد و هم مردم را س��رگرم کند. در آن زمان 
پدیده ای ظهور کرد به اس��م استاد محسن قرائتی و برنامه 
»درس های��ی از قرآن« تبدی��ل به یکی از پرمخاطب ترین 
برنامه های تلویزیون ش��د. شیخ ش��وخ کاشانی هم درس 
می گفت و هم این کار را به شکلی دوست داشتنی، جذاب 
و نمکین انجام می داد. حجت الاسلام والمسلمین قرائتی تا 
3 دهه سکه پررونقی در بازار تلویزیون بود و چند نسل از 
مخاطبان را به طور هفتگی پای برنامه ای با محتوای قرآنی 
نش��اند. قرائتی هنوز محبوب است اما محبوبیتش بیشتر 
جنبه نوستالژیک دارد و مدت ها می شود که نه تنها حضور 
خود او کم رنگ ش��ده، بلکه بازتولیدی از این سبک اجرای 
تعلیمی و در عین حال سرگرم کننده توسط افراد دیگر هم 
انجام نشده است. البته امروز همچنان برنامه درس هایی از 
قرآن پخش می شود و این برنامه باعث شد فعالان و مدیران 
رسانه ای ایران بفهمند که می شود هم محتوای قرآنی تولید 

کرد و هم این محتوا به شکلی باشد که مردم عادی آن را 
ببینند و سرگرم شان کند. شاید اگر برنامه ای به اسم »محفل« 
درست نمی شد، خیلی ها می گفتند دیگر دوره جمع بستن 
بین محتوای فاخر و سرگرمی عمومی گذشته، چون مردم 
عوض شده اند. محفل اما سندی است برای رد این ادعا. اگر 

درس هایی از قرآن، تولید محتوا در حوزه مذهبی را دارای 
جنبه سرگرمی کرد، برنامه محفل، علاوه بر آن به جنبه های 
هنری و زیبایی شناختی مذهب توجه دارد. این برنامه نشان 
می دهد نه تنها باورهای دینی هنوز و تا همیشه جایگاهی 
مس��تحکم در میان مردم ای��ران دارند، بلکه ظرفیت های 

زیبایی ش��ناختی نهفته در آنها هم به شدت قابلیت بالایی 
دارد. اساساً هنر آیینی، مادر بسیاری از سبک ها و شیوه های 
هنری دیگر بوده است و برنامه محفل توانسته روی همین 
خط حرکت کن��د. در دوره ای که برنامه های قبل از افطار 
تلویزیون مثل ماه عسل هم به تکرار افتاده بودند و هم دیگر 
روی آنتن نمی رفتند، برنامه محفل توانست هم پدیده ماه 
رمضان سال 1403 باش��د و هم پدیده ای در برنامه سازی 
نوروزی آن سال. فصل اول برنامه محفل به تهیه کنندگی 
سیدمحمدحسین هاشمی گلپایگانی در رمضان 1444 قمری 
مصادف با فروردین 140۲ شمسی روی آنتن رفت که یک 
مجری و ۵ کارشناس داشت؛ مجریانی از کشورهای ایران، 
سوریه و عراق. رسالت بوذری مجری برنامه بود و حسنین 
الحلو، رضوان درویش، احمد ابوالقاسمی، حامد شاکرنژاد و 
غلامرضا قاسمیان میزبانانش بودند. در فصل دوم که از اسفند 
140۲ آغاز شد و به فروردین 1403 رسید، قرار بود یک قاری 
مصری هم در کنار باقی میزبانان این برنامه حضور داشته 
باشد که دولت مصر با این قضیه مخالفت کرد. در فصل سوم 
برنامه سیدجلال معصومی اهل افغانستان جایگزین رضوان 
درویش شد و به جمع میزبانان برنامه پیوست. در ادامه با چند 
نفر از میزبانان برنامه محفل گفت وگو کرده ایم. حسنین الحلو 
که عضو بین المللی این گروه است، حاج احمد ابوالقاسمی که 
یک پیشکسوت قرآنی به  حساب می آید و حامد شاکرنژاد 
که جوان ترین عضو در میان میزبانان است، نکاتی را درباره 
فصل های منتشر شده از برنامه محفل، خصوصیات آنها و 

تاثیرات شان بیان کرده اند.

درباره برنامه قرآنی »محفل« كه به پدیده چند  سال اخیر تلویزیون در جذب مخاطب تبدیل شده است

بر بال جبرئیل

حضرت امیر المومنین)ع(: 

وقتى كسى پى برد كه دوستش به چيزى نيازمند است، بايد 
قبل از درخواست نياز او را بر طرف كند و او را وادار به سؤال و 

درخواست نکند.

دعاى روز شانزدهم ماه رمضان

یادداشت

فرهنگ و هنر
دوشنبه 27 اسفند14۰3

وطن امروز     شماره 4281

بسم الله الرحمن الرحیم
اللهمّ وَفّقْنی فیهِ لمِوافَقَ�ه.. الأبرْارِ وجَنّبْنی فیهِ مُرافَقَه.. 
الأشْ�رارِ وأوِنی فیهِ برَِحْمَتِکَ الی دارِ القَرارِبالهِیّتَکِ یا 

إلهََ العالمَین.
خدایا توفیقم ده در آن به سازش كردن نیکان و دورم 
دار در آن از رفاق�ت بدان و جایم ده در آن با مهرت به 
سوی خانه آرامش به خدایی خودت ای معب�ود جهانیان. 

انتخاب مردم كدام است؛ نمایش خانگی یا تلویزیون؟

خارج از گود رقابت
صالح بنی اس�د*: نظرس��نجی های چند سال اخیر و 
اظهارات برخی عوامل فیلم ها و سریال ها، این تصور 
را ایجاد کرده که افراد زیادی از تلویزیون به ش��بکه 
نمایش خانگی مهاجرت کرده اند. صحت یا عدم صحت 
این تصور در گرو میزان تماشا و معیار انتخاب محتوا 
توسط مخاطبان است. از این رو سؤال مهم این است: 

معیار مردم برای انتخاب فیلم یا سریال چیست؟
پس از حواشی سریال تاسیان و توقیف آن توسط 
ق��وه  قضائیه، کارگردان این فیل��م در مصاحبه ای با 
بیان عبارت »من متوجه نمی شوم که چرا ما ملزم به 
فعالیت تحت نظارت جایی هستیم که در واقع رقیب 
ما محسوب می ش��ود؟«، زخم کهنه رقابت واقعی یا 
ذهنی میان صداوسیما و نمایش خانگی بر سر جذب 
مخاطب را تازه کرد. نظرسنجی های چند سال اخیر، 
ارزیابی س��بد مصرف محتوا و اظهارات برخی عوامل 
فیلم ها و سریال ها، این تصور را ایجاد کرده است که 
افراد زیادی از تلویزیون به سمت شبکه نمایش خانگی 
مهاجرت کرده اند. صح��ت یا عدم صحت این تصور 
در گرو میزان تماش��ا و معیار انتخاب محتوا توس��ط 
مخاطبان است. از این رو سوال مهم این است: معیار 

مردم برای انتخاب فیلم یا سریال چیست؟
5.5 میلیون نفر مخاطب مشترك پرمخاطب ترین  ■

برنامه های كمدی پخش خانگی و تلویزیون
بر اس��اس آخرین موج نظرس��نجی متا پیرامون 
میزان مخاطب برنامه های کمدی و سریال های پخش 
خانگی و تلویزیون که به تازگی منتش��ر ش��د، ۵.۵ 
میلیون نفر از کل جامعه به طور مش��ترک مخاطب 
پربیننده تری��ن برنامه های کم��دی پخش خانگی و 
تلویزی��ون یعنی »جوک��ر« و »هزارویک« بودند. در 
حوزه سریال نیز حدود 4 میلیون نفر پرمخاطب ترین 
س��ریال های پخش خانگی و تلویزیون، یعنی »زخم 
کاری« و »دودکش« را به طور مشترک نگاه کردند.

به رغم ذهنیت رسانه ای ایجاد شده مبنی بر کاهش 
سبد مصرفی محتوای صداوسیما در مقایسه با نمایش 
خانگ��ی، مطابق با آخرین پیمایش متا، 36.8 درصد 
از کل جامع��ه مخاطب س��ریال »دودکش« بودند، 
درحالی ک��ه در مقابل فق��ط 1۵.۵ درصد از جامعه 
مخاطب��ان س��ریال »زخم کاری« را دنب��ال کردند. 
همچنی��ن در ح��وزه برنامه های کم��دی نیز میزان 
تماش��ای برنامه های کمدی »جوکر« و »هزارویک« 

تقریبا به یک اندازه یعنی ۲6 درصد بوده است.
اگر بخواهی��م از زاویه می��زان مخاطبان نمایش 
خانگ��ی بنگری��م، در حوزه س��ریال 40.۵ درصد از 
مخاطبان زخم کاری، سریال دودکش را نگاه می کنند. 
همچنین در حوزه برنامه های کمدی نیز 34 درصد 
از مخاطب��ان برنامه »جوکر« برنامه »هزار و یک« را 

نیز مشاهده می کنند.
ذهنیت غلط؛ مانع ارتقای كیفیت محتوا ■

داده  اخیر متا نشان می دهد هم مدیران صداوسیما 
و هم صاحبان پلتفرم ها درباره تمایل مردم به محتوای 
نمای��ش خانگی و صداوس��یما و رقابت میان این دو، 
ذهنی��ت صحیحی ندارند. عم��وم پلتفرم ها و مدیران 
صداوس��یما بر ای��ن باورند مخاطب��ان پخش خانگی 
کسانی هستند که تمایل کمتری به محتوای صداوسیما 
دارند؛ کسانی که به دلیل چارچوب ها و ممیزهایی که 
صداوسیما وضع می کند، مجبور به مهاجرت به سمت 
مصرف محتوای پخش خانگی ش��ده اند. در حالی  که 
بر اس��اس داده های مذکور، »رفت��ار مصرف محتوا« 
مخاطبان نش��ان می دهد مردم ب��ه دنبال دعوا میان 
نهادها، رقابت ها و جبهه بندی های سیاسی و جناحی 
نیستند، بلکه مقصود اصلی رسیدن به محتوای مطلوب 
خودش��ان است و در این میان تفکیکی میان سکوها 
و صداوسیما انجام نمی دهند. در واقع اینکه از طرفی 
»پرمخاطب ترین سریال های تلویزیون« امروز جامعه، 
س��ریال تکراری صداوسیماست و از طرف دیگر فقط 
1۵.۵ درص��د از جامعه مخاطب��ان »پرمخاطب ترین 
سریال نمایش خانگی« را دنبال می کنند، مؤیدی برای 
عدم پاس��خ به ظرفیت اوقات فراغت مخاطبان و عدم 

اشباع بازار محتوای فیلم و سریال است.
با توجه به حجم آزاد اوقات فراغت مخاطبان و عدم 
فراگی��ری بازار نمایش خانگی در ایران، درمی یابیم 
محدودیتی در توجه و زمان اختصاص یافته به حوزه 
فیلم و سریال وجود ندارد که مخاطبان بخواهند از 
میان سکوها و صداوسیما انتخاب کنند. از این  رو در 
شرایط کنونی صداوسیما و سکوها »رقیب« یکدیگر 
تلقی نمی شوند به  گونه ای که تولید و انتشار محتوا 
در یک طرف منجر به کاهش مخاطبان طرف دیگر 
ش��ود. به  طور کلی بر اساس آمارها، به نظر می رسد 
صاحبان محت��وا در پخش خانگی نباید تصور کنند 
م��ردم به دنبال محتوای زرد و ج��ذاب مانند روابط 
بی قید و بند اخلاقی، رقص و... هستند و از این طریق 
جذب مخاطب بیشتری به دنبال دارند، چرا که آمار 
فوق نشان می دهد از یک طرف همچنان پایبندی و 
تمایل مردم به محتوای صداوسیما به  عنوان محتوای 
چارچوب مند وجود داشته و از طرفی دیگر صداوسیما 
نیز نباید نمایش خانگی را به عنوان رقیب سرسخت 
خود تصور کرده و در جهت رقابت با وی قدم بردارد. 
بنابراین مس��اله اصلی کیفیت محتوای تولید ش��ده 
اس��ت که نظرسنجی فوق بیانگر آن است مخاطبان 
به دنبال محتوای مورد علاقه، مناسب و باکیفیت خود 
هستند، فارغ از اینکه محل انتشار آن صداوسیما باشد 

یا سکوهای نمایش خانگی.
*پژوهشگر مركز رشد دانشگاه امام صادق)ع(

مصطفی قاسمیان

 امسال بازخوردها نسبت به برنامه محفل چطور بود؟
سبحان الله! هر سال فکر می کنیم محفل به اوج خودش 
رسیده اما خداوند برکات بیشتری عنایت می کند. امسال 
شاهد اتفاقات عجیبی بودیم. در طول سال های خدمتم 
در عتبه عباسیه، همیشه آرزو داشتم برنامه ای ساخته شود 
که قرآن را به قلب خانواده ها ببرد. امروز، الحمدلله این آرزو 
محقق شده است. هر روز پیام های متعددی از مخاطبان 
در کشورهای مختلف می رسد؛ از عراق، لبنان، پاکستان و 
حتی کشورهای اروپایی. یک خانواده در لندن برایم نوشته 
بود فرزندان شان برای نخستین بار با دیدن محفل به قرآن 
علاقه مند شده اند. خانمی از نجف اشرف تعریف می کرد 
که بعد از دیدن برنامه، هر شب قبل از خواب با فرزندانش 
ق��رآن می خواند. در حرم مطهر حض��رت عباس)ع( که 
خدمت می کنم، زائران ایرانی مرا می شناسند و نخستین 
سؤال شان درباره محفل است. این نشان می دهد محفل 
دیگر فقط یک برنامه تلویزیونی نیست، بلکه به یک جریان 
فرهنگی تبدیل شده است. گاهی خودم هم از این همه 
تأثیر شگفت زده می شوم. حتی در مراسم های قرآنی عراق، 
وقتی نام محفل می آید، چشم های مردم برق می زند. محفل 
نشان داده که زبان قرآن، زبان دل هاست و مرز نمی شناسد.
 امسال چند بار در برنامه شگفت زده شدید؟ یک موردش 

را كه روی آنتن نگفتید، روایت می كنید؟
هر شب محفل برای ما پر از شگفتی بود اما داستان 

موسی زاده، آن کودک معصوم، قلب مرا به لرزه انداخت. 
تصور کنید کودکی که قدرت تکلم ندارد، با شنیدن تلاوت 
قرآن، نه تنها آرام می گیرد، بلکه آیات را با همان لحن و 
صوت تکرار می کند. سبحان الله! این همان معجزه قرآن 
است که در قلب یک کودک اوتیسمی تجلی پیدا کرده.

یک خاطره خصوصی را برای تان بگویم که تا به حال 
نگفته ام. پدر این کودک در پشت صحنه برایم تعریف 

می کرد که پسرش شب ها فقط با صدای قرآن به 
خواب می رود. حتی گاهی صدای مرا از گوشی 
پخش می کنند تا آرام بگیرد. این لحظات مرا 
یاد آیه ش��ریفه »ألََا بذِِکْرِ الله تطَْمَئِنُّ القُْلُوبُ« 
می اندازد. به راس��تی که ق��رآن آرامش بخش 
قلب هاس��ت. در این س��ال ها بارها در محافل 
مختلف قرآنی تلاوت ک��رده ام اما وقتی دیدم 

ای��ن کودک چطور با قرآن ارتباط برقرار 
می کند، فهمیدم ک��ه هنوز خیلی 

چیزها هس��ت که بای��د از قرآن 
بیاموزیم. هر روز که می گذرد، 
معجزات جدی��دی از قرآن 

برای مان آشکار می شود.
 به نظرتان چقدر جا دارد محفل ساخته شود؟ آیا ممکن 
است سقفی داشته باشد و بعد از چند سال تکراری شود؟

 قرآن مانند دریایی بی کران است و محفل تنها قایق 
کوچکی در این دریاست. خودم در عتبه عباسیه که خدمت 
می کنم، هر روز با داستان های جدیدی از تأثیر قرآن در 
زندگی مردم روبه رو می شوم. گاهی جوانی می آید که با 
شنیدن یک آیه متحول شده یا گاهی خانواده ای 

که قرآن مسیر زندگی شان را تغییر داده است.
در همین ایران عزیز، هر روز اس��تعدادهای 
جدیدی کشف می شوند. در هر شهر و روستایی 
که می رویم، با داستان های شگفت انگیز جدیدی 
روبه رو می شویم. یک روز با نوجوانی آشنا می شویم 
که به شیوه ای نوین قرآن را تفسیر 
می کند، روز دیگ��ر با مادری 
که با ق��رآن فرزندانش را 
تربی��ت کرده اس��ت. 
محفل می تواند این 
داستان ها را روایت 

کن��د و هر فصل، قصه های تازه تری به مردم هدیه دهد. 
این برنامه مانند پلی اس��ت بین نسل ها و فرهنگ ها. تا 
وقتی قرآن هست و قلب های مشتاق وجود دارند، محفل 

می تواند ادامه پیدا کند.
 بعد از 4-3 فصل، فکر می كنید برنامه محفل چقدر در 

گسترش قرآن در جامعه موثر بوده؟
صادقانه به ش��ما بگویم، وقتی می بینم یک ویدئوی 
محفل 100 میلیون بازدید در فضای مجازی داشته، قلبم 
از شوق لبریز می شود اما این فقط یک عدد است. تأثیر 

واقعی محفل را باید در تغییر زندگی ها دید.
موسسات قرآنی به ما می گویند مراجعات شان چندبرابر 
شده است. جوانانی که قبلا فکر می کردند قرآن فقط برای 
مسجد و عزاداری است، حالا می بینند که قرآن می تواند در 
همه لحظات زندگی همراه شان باشد. خانواده ها با اشتیاق 
بیشتری فرزندان شان را به کلاس های قرآن می فرستند.

در عراق وقتی همکارانم در عتبه عباس��یه از محفل 
صحبت می کنند، می بینم این برنامه چطور توانسته پلی 
بین ملت ها باشد. به خدا قسم، گاهی فکر می کنم خداوند 
از طریق محفل، راه جدیدی برای هدایت بندگانش گشوده 
است. مهم ترین دستاورد محفل اما تغییر نگاه مردم به قرآن 
است. قرآن دیگر فقط کتابی برای تشریفات نیست، بلکه 
همراه همیشگی زندگی شده است. والله این همان هدفی 

است که از روز اول برایش دعا می کردم.

حسنین الحلو، میزبان بین المللی محفل:

گاهی خودم هم از این همه تأثیر شگفت زده می شوم

 آیا در طول سال، اتفاقی افتاده كه متوجه شوید برنامه 
محفل تا چه میزان در جامعه نفوذ كرده؟

ببینید! من در طول 40 سال خدمت در عرصه قرآن، 
کمتر ش��اهد چنین تأثیر عمیقی در جامعه بوده ام. روزی 
نیست که با نمونه ای جدید از تأثیر محفل مواجه نشوم. هر 
کدام از این داستان ها به نوعی معجزه الهی است. یکی از 
خاطرات شیرینم دیدار با پسر نوجوانی بود که مادرش با 
چشمان اشکبار تعریف می کرد قبل از محفل هیچ علاقه ای 
به قرآن نداش��ت اما حالا خودش داوطلبانه به کلاس های 
حفظ می رود. یا جوان دیگری در یکی از شهرهای کوچک 
که بعد از دیدن محفل تصمیم گرفته موسسه قرآنی تأسیس 
کند. در واقع، محفل جرقه ای شده برای شروع حرکت های 
قرآنی جدید در جامعه. نکته جالب تر اینکه امسال چند نفر از 
میهمانان برنامه، کسانی بودند که در فصل های قبل با دیدن 
محفل متحول شده بودند. یکی از آنها می گفت وقتی دید 
جوانی مثل خودش چطور با قرآن زندگی می کند، باورش 
شد که قرآن می تواند بخشی از زندگی امروزی باشد. این 
نشان می دهد تأثیر این برنامه مثل موجی است که همچنان 
در حال گسترش است. در مساجد و محافل قرآنی، وقتی 
اسم محفل می آید، می بینم که چطور چهره ها می درخشد. 
انگار این برنامه توانسته فاصله ای را که بین نسل جدید و 
قرآن افتاده بود کم کند. الحمدلله، این برای منی که عمری 

را در راه قرآن گذرانده ام، بزرگ ترین شادی است.

 فکر می كنید ممکن اس�ت روزی محفل رقابتی شود و 
داوری در برنامه وجود داشته باشد؟

قطع��اً خیر! اصلاً چنین چیزی با روح محفل در تضاد 
است. در طول این سال ها ما برنامه های مسابقه ای زیادی 
داشته ایم اما محفل با هدفی کاملاً متفاوت شکل گرفت: 
ایج��اد حال خوب با قرآن و ج��اری کردن آن در زندگی 
روزمره مردم. تجربه س��ال ها حضور در مجامع قرآنی به 

من نشان داده گاهی فضای رقابتی، اصل معنویت 
را تحت الش��عاع قرار می دهد اما در محفل وقتی 
می بین��م میهمانان با چه آرامش��ی از تجربیات 
قرآنی ش��ان می گویند، متوجه می شوم که این 

فضای غیررقابتی چقدر ارزشمند است.
اینجا قرار نیس��ت کسی برنده یا بازنده 

باش��د. هر کس که ب��ا قرآن انس 
می گی��رد، برنده اس��ت. وقتی 
می بینم یک ج��وان با لهجه 
محلی، یا یک م��ادر با زبان 

ساده، از تجربه شخصی اش 
با قرآن می گوید، احساس 

می کنم محفل به هدف اصلی اش رسیده است«.
 در سال های گذشته، پیش از پخش این برنامه، فکرش 
را می كردید كه یک برنامه قرآنی اینقدر پربیننده شود و 
فصل های متعددی از آن س�اخته شود و همچنان موفق 

باشد؟
صادقانه بگویم، نه! من که 4 دهه در این عرصه خدمت 
کرده ام، چنین استقبالی را پیش بینی نمی کردم. در ابتدای 
راه، بسیاری می گفتند برنامه های قرآنی مخاطب ندارد، 
می گفتند نسل جدید دنبال سرگرمی است اما محفل 
ثابت کرد که اگر قرآن را درس��ت معرفی کنیم، اگر 
بتوانیم ارتباطش با زندگی امروز را نشان دهیم، مردم 
مشتاقانه به سمتش می آیند. بعد از سال ها تدریس 
قرآن، حالا در محفل می بینم که چطور یک نوجوان 
با ش��وق از تجربه قرآنی اش می گوید، 
ی��ا یک ورزش��کار از تأثیر قرآن در 
موفقیت هایش صحبت می کند. 
حقیقت��ش، گاه��ی در خلوت 
خودم فکر می کنم محفل یک 
هدیه الهی است. انگار خداوند 

خواسته در این زمانه، دریچه ای تازه به سوی قرآن باز کند. 
الحمدلله که توفیق داد در این مسیر خدمت کنیم.

  نظرتان درباره شیوه تركیب سرگرمی و خنده با تلاوت ها 
و مفاهیم قرآنی در محفل چیست؟ همنشینی اینها را در 

كنار هم چطور می بینید؟
این یکی از نکات مهم و ارزشمند محفل است. ببینید، سال ها 
این تصور غلط وجود داشت که قرآن فقط برای مجالس عزا و غم 
است اما قرآن کتاب زندگی است و زندگی پر از لحظات شاد و 
شیرین است. وقتی در محفل می بینم یک نوجوان با لبخند از 
تجربه قرآنی اش می گوید، یا وقتی میان تلاوت ها، لحظات شاد 
و صمیمی شکل می گیرد، احساس می کنم این همان چیزی 
است که جامعه ما به آن نیاز داشت. مردم باید بدانند ما قرآنی ها 
هم اهل شادی و خنده هستیم. این فضای گرم و صمیمی باعث 
شده مخاطب احساس نزدیکی بیشتری با قرآن کند. من در این 
سال ها دیده ام که گاهی یک لبخند می تواند دل ها را بیشتر به 
قرآن نزدیک کند تا ساعت ها سخنرانی رسمی. الحمدلله که 
محفل این تعادل را بخوبی حفظ کرده است. نکته ای که باید به 
آن توجه داشت این است که برنامه محفل، مثل برنامه حسینیه 
معلی، برخلاف تلنت شوهای رایج تلویزیونی که نوعی مسابقات 
استعدادیابی هم هستند، بین شرکت کنندگانش داوری نمی کند 
و کسانی که در استودیو حضور دارند به نوعی میزبان هستند 
نه هیات منصفه. اینجا همان جایی است که محتوا باعث پدید 

آمدن یک فرم ویژه می شود. 

حاج احمد ابوالقاسمی، پیشکسوت قرآنی و میزبان محفل:

رقابتی شدن محفل با روح آن در تضاد است

 كدام یکی از خلاقیت های محفل را در سال های پخش 
این برنامه خیلی می پسندید؟

مهم تری��ن خلاقیت محفل به نظر م��ن پیوند دادن 
قرآن با زندگی روزمره است. ما سال ها برنامه های قرآنی 
داش��تیم که فقط به تلاوت و مسابقه محدود می شد اما 
محفل نشان داد که قرآن در همه لحظات زندگی می تواند 

حضور داشته باشد.
یک��ی دیگر از نوآوری های جذاب محفل، گس��ترش 
به عرصه بین المللی اس��ت. وقتی به پاکس��تان رفتیم و 
دیدیم مردم با چه اشتیاقی از برنامه استقبال می کنند، 
فهمیدیم که محفل از مرزهای ایران فراتر رفته است. در 
هر کشوری که می رویم، می بینیم قرآن چطور می تواند 

پیونددهنده قلب ها باشد.
جالب است بدانید در برخی از این سفرها، افرادی را 
دیدیم که حتی زبان فارس��ی نمی دانستند اما با دیدن 
محفل در فضای مجازی، ارتباط عمیقی با برنامه برقرار 
کرده بودند. این نشان می دهد زبان قرآن، فراتر از مرزهای 

جغرافیایی و زبانی است.
همچنین نباید از س��بک متف��اوت ارائه برنامه غافل 
شد. محفل ثابت کرد می توان با حفظ اصالت های قرآنی، 
برنامه ای مدرن و جذاب برای نسل جدید تولید کرد. این 

ترکیب س��نت و مدرنیته، یکی از رموز موفقیت محفل 
بوده است.

 ممکن اس�ت یک اجرا را به عنوان برگزیده امسال از 
نظر خودتان معرفی كنید؟

اگر بخواهم ی��ک اجرا را انتخاب کنم، حتماً باید به 
موسی زاده اشاره کنم. شاید خیلی ها فکر می کردند 

یک کودک اوتیس��می نمی تواند ب��ا قرآن ارتباط 
برقرار کند اما او نش��ان داد عشق به قرآن، مرز و 

محدودیت نمی شناسد.
همچنین نمی توانم از کنار اجرای درخشان 
ملک پور بگذرم. قرائت او نشان داد نسل جدید 

قاریان ایرانی، چیزی از قاریان بین المللی کم 
ندارند. نکت��ه مهم تر اینک��ه، این اجراها 

فقط یک ت��لاوت صرف نبود؛ هر کدام 
داس��تانی از پیوند ق��رآن با زندگی را 

روایت می کرد.
یکی از ویژگی های امسال، حضور 

اف��رادی بود که توانس��تند ق��رآن را با ش��رایط خاص 
زندگی ش��ان پیوند بزنند. این نش��ان می دهد که قرآن 

می تواند در هر شرایطی، راهگشا و هدایتگر باشد.
برای من به عنوان یک قاری جوان، دیدن این اجراها و 
این داستان ها، هر بار انگیزه ای تازه می شود برای خدمت 

بیشتر در راه قرآن.
 نظرتان درباره مستندهای قرآنی كه به عنوان 

ارزش افزوده برنامه پخش می شود، چیست؟
این مستندها یکی از نقاط قوت برنامه هستند. 
چرا؟ چون داستان های قرآنی را از حالت انتزاعی 
خارج می کنند و روی زمین نشان می دهند. 
وقتی مخاطب می بیند چطور یک 
آیه قرآن می توان��د در زندگی 
واقعی جریان پیدا کند، ارتباط 
عمیق تری با ق��رآن برقرار 

می کند.
مس��تندهای محفل با 

زبان��ی امروزی و تصویری حرف��ه ای، روایتگر قصه های 
واقعی از تأثیر قرآن در زندگی مردم هستند. این مستندها 
مثل پلی هستند بین آیات قرآن و زندگی روزمره مردم. 
جالب است که بعضی از این مستندها در فضای مجازی 

بازدیدهای میلیونی داشته اند.
از طرفی، این مستندها یک بانک اطلاعاتی ارزشمند 
برای نسل های آینده خواهند بود. سال ها بعد، وقتی کسی 
بخواهد بداند قرآن چه تأثیری در جامعه ما داشته، می تواند 

به این مستندها مراجعه کند.
 جای چه چیزی را در برنامه محفل خالی می دانید كه 
فکر می كنید خوب است در فصل های بعدی اضافه شود؟

ب��ه نظر م��ن می توانیم روی بعُ��د بین المللی برنامه 
بیشتر کار کنیم. درست است الان هم محفل یک برنامه 
بین المللی اس��ت اما این ظرفیت را دارد که گسترده تر 
ش��ود. قرآن زبان مشترک جهان اسلام است و می تواند 

پیونددهنده همه مسلمانان باشد.
ما در سفرهای خارجی دیده ایم که چقدر اشتیاق برای 
همکاری با محفل وجود دارد. مثلاً در سفر به پاکستان، با 
استعدادهای درخشانی آشنا شدیم که می توانند به غنای 
برنامه اضافه کنند. یا در کشورهای عربی، ظرفیت های 

زیادی برای همکاری وجود دارد.

حامد شاكرنژاد، میزبان جوان محفل:

حتی آنهایی كه فارسی بلد نیستند مخاطب محفل می شوند


